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§ 4 Ympäristön esteettömyys ja asiointia helpottavat toiminnot

§ 5
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Pirjo Laitinen
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Poissa
Helvi Marttinen
Kaarina Teperi

Allekirjoitukset

Harri Aalto
Puheenjohtaja

Sari Kuusjärvi
Sihteeri
 

Pöytäkirjan tarkastus
Pöytäkirja on tarkastettu ja hyväksytty

20.02.2023

Asta Tiihonen
 

 

Raimo Kuusisto
 

Pöytäkirjan nähtävänäolo
Vanhus- ja vammaisneuvoston pöytäkirja on tarkastettavana 20.2.2022 ja sen jälkeen 
nähtävillä kunnantalon neuvonnassa. Pöytäkirja julkaistaan kunnan verkkosivuilla.
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§ 1
Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus

Esityslista on lähetetty sähköpostilla3.2.2023. Esityslista tulostetaan paperisena 
kokoukseen ja on noudettavaissa kunnantalon neuvonnasta 3.2.2023 
alkaen. Kokouksesta on ilmoitettu tekstiviestillä ja lähetetty esityslista postissa. 
Kokoukseen on mahdollista osallistua etäyhteydellä, etäyhteyden käytöstä on 
sovittava etukäteen sihteerin kanssa.  

Varajäsenille esityslista lähetetään, kun varsinainen jäsen ilmoittaa olevansa estynyt 
osallistumasta kokoukseen.

 

Kokouksessa kuullaan Teknisen toimen edustajan kunnaninsinööri Kalle 
Mannisen  esittely ajankohtaisista asioista ja mm. Koittilan koulun peruskorjauksesta 
ja kunnan hankinta- ja talouspäällikön selvitys Onnikan kilpailuttamisesta.  

 

Ehdotus

1. Kokous todetaan laillisesti koollekutsutuksi ja päätösvaltaiseksi.
2. Asialista hyväksytään tämän kokouksen työjärjestykseksi. 

 

 

 

Päätös
Vanhus- ja vammaisneuvosto hyväksyi ehdotuksen. .
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§ 2
Pöytäkirjan tarkastus

Pöytäkirjan tarkastuspäivä on maanantai 20.2.2023. Pöytäkirja on tarkastettavana 
Kangasniemen kunnan asiointipisteessä. Kokouksen tarkastettu pöytäkirja pidetään 
yleisesti nähtävänä tarkastuksen jälkeen Kangasniemen kunnan asiointipisteessa. 
Vanhus- ja vammaisneuvoston päätöksistä ei voi valittaa. Pöytäkirja julkaistaan nettiin 
kunnan kotisivuille. 

Ehdotus

Vanhus- ja vammaisneuvosto valitsee pöytäkirjan tarkastajat. 

Päätös
Pöytäkirjan tarkastajiksi valittiin Asta Tiihonen ja Raimo Kuusisto.
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§ 3
Poliisin lupapalvelut ja Trafi-palvelut

KNGDno-2017-365

Valmistelija / lisätiedot:
Liina Kuusela, Sari Kuusjärvi
liina.kuusela@kangasniemi.fi, sari.kuusjarvi@kangasniemi.fi

Vanhus- ja vammaisneuvosto on v. 2017 tehnyt aloitteen Polisiin lupasalkun ja näin 
poliisin palveluiden säilyttämiestä Kangasniemellä. Aloite on liitteenä. Alotetta ei ole 
kunnassa käsitelty, eikä aloitteesta ole toimitettu vanhus- ja vammaisneuvostolle 
vastausta. 

Lupapalveluiden saatavuus ja tarpeellisuus on noussut uudelleen esille v. 2023 alussa. 
Vanhus- ja vammaisneuvoston jäseneltä tulleessa yhteydenotossa toivotaan, että 
kunta pyrkisi neuvottelemaan Itä-Suomen poliisin / Sisä-Suomen poliisilaitoksen 
kanssa siten, että Kangasniemellä jatkossakin kävisi joko lupasalkku tai 
lupapalveluauto. Perusteluna lupapalvelun tarpeellisuudelle on Kangasniemen 
kunnan pitkät matkat kunnan eri rajoilta lähikaupunkeihin. Kangasniemellä on paljon 
asiakkaita, joilla ei ole sähköisiä asiointitunnuksia, jolloin sähköiset asiointipalvelut 
eivät tavoita näitä asiakkaita. Joukkoliikennen lähikaupunkeihin on hyvin harvaa ja 
vaikeuttaa asiointia poliisilaitoksissa. Passin, henkilökortin tai muun luvan saamiskeisi 
Kangasniemeläiset ikäihmiset joutuvat suuriin taloudellisiin satsauksiin saadakseen 
yhdenvertaiset palvelut muiden kansalaisten kanssa. 

V. 2017 tehdyssä aloitteessa esitetään myös katsastuspalveluiden laajentamista siten, 
että kangasniellä voisi suorittaa ajokortin uudistukseen liittyvät tehtävät katsastuksen 
yhteydessä. Vanhus- ja vammaisneuvosto uudistaa v. 2017 tehdyn aloitteensa ja 
toivoo sen ajankohtaista käsittelyä kunnanhallinnossa. 

Molempien asioiden vireille saattaminen ja edistyminen vaatii kunnan edunvalvonnan 
toteuttamista ja kunnanhallinnon panosta palveluiden saamiseksi kuntaan. Etelä-
Savon kunnista Juvalla on edelleen oma poliisiasema, vaikka Juvan ja Mikkelin välinen 
liikenneyhteys on parempi kuin Kangasniemen ja Mikkelin välinen yhteys. 

 

Ehdotus

Vanhus- ja vammaisneuvosto keskustelee liitteenä olevasta 2017 laatimastaan 
aloitteesta ja laatii päätösehdotuksen kokouksessa. 

Päätös
Vanhus ja vammaisneuvosto edellyttää edelleen aloitteensa mukaisesti, että poliisin 
lupapalvelut olisivat saatavilla Kangasniemellä. Alueellinen vanhus- ja 
vammaisneuvosto on ottanut keskusteluissaan asiaan kantaa ja todennut että 
ongelma on monessa pienissä kunnissa.

Kangasniemen Vanhus- ja vammaisneuvosto päättää tehdä aloitteen molemmille 
seudullisille neuvostoille siitä, että seudullinen vanhusneuvosto ja seudullinen 
vammaisneuvosto laatisivat yhdessä alueen kuntien kanssa aloitteen, joka koskisi 
Poliisin lupapalveluiden saantia Etelä-Savon alueella. Lupapalvelut voitaisiin toteuttaa 
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joko ns. lupasalkun tai sitten lupapalveluauton avulla. Poliisin lupapalveluita halutaan 
toteutettavan pienissä kunnissa lähipalveluina. Kangasniemen kunnan vanhus- ja 
vammaisneuvosto toivoo, että seudulliset neuvostot huolehtisivat pienten kuntien 
edunvalvontaan liittyvästä asiasta seudullisesti yhdessä ja että asia etenisi aloitteena 
hyvinvointialueen päätöksentekoon, sekä muiden tarvittavien toimielinten käsittelyyn. 
esimerkisksi poliisin hallinto, Maakuntaliitto ym.

Lisäksi neuvosto esittää Kangasniemen kunnanhallitukselle, että kunta aloittaisi 
neuvottelut paikallisen katsastusyrittäjän kanssa, että ajokorttien uusiminen onnistuisi 
Kangasniemellä. Palvelu edellyttää Trfin yhteistyökumppaniksi pääsyä.
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Kangasniemen vanhus- ja vammaisneuvosto, § 20,25.08.2022
Kangasniemen vanhus- ja vammaisneuvosto, § 4, 16.02.2023

§ 4
Ympäristön esteettömyys ja asiointia helpottavat toiminnot

KNGDno-2022-318

Kangasniemen vanhus- ja vammaisneuvosto, 25.08.2022, § 20

Valmistelijat / lisätiedot:
Sari Kuusjärvi
sari.kuusjarvi@kangasniemi.fi

Liitteet
1 kirje___kannanotto_yrityksille_ja_yhteisöille (2).pdf

Kangasniemen vanhus- ja vammaisneuvosto toimii aktiivisesti siten, että 
neuvosto kiinnittää ympäristössä huomioita niihin seikkoihin ja asioihin jotka 
vaikuttavat ikääntyvän tai vammaisen henkilön elämiseen ja asumiseen. Myös 
ympäristöä koskeviin suunnitelmiin osallistuminen ja lausuntojen antaminen em. 
asioista ovat vanhus- ja vammaisneuvoston perustoimintaa. Vanhus- ja 
vammaisneuvsto haluaa edistää esteettömän ympäristön toteutumisessa.

Esteettömyydessä on kyse ihmisten moninaisuuden huomioonottamisesta 
rakennetun ympäristön suunnittelussa ja toteuttamisessa. Se merkitsee palvelujen 
saavutettavuutta, välineiden käytettävyyttä, tiedon ymmärrettävyyttä ja 
mahdollisuutta osallistua itseä koskevaan päätöksentekoon. Esteettömyys on 
yhdenvertaisuutta ja osa kestävää kehitystä. Siinä ei ole kyse vain liikkumisen 
esteettömyydestä. Siinä otetaan huomioon myös esimerkiksi näkemiseen, 
kuulemiseen, kommunikaatioon ja sähköiseen viestintään liittyvät asiat. 
Esteettömyydessä on yksinkertaisesti kyse ihmisten moninaisuuden 
huomioonottamisesta rakennetun ympäristön suunnittelussa ja toteuttamisessa. 
Esteettömästä ympäristöstä hyötyvät kaikki.

Esteetön ympäristö on välttämätön monille ihmisryhmille, mutta se auttaa suuresti 
myös muita tilojen käyttäjiä. Esimerkiksi tavaroiden kuljettaminen, siivous ja tilojen 
huolto helpottuvat, kun ei ole kynnyksiä, portaita tai jyrkkiä luiskia. Esteettömyys ei 
yleensä maksa rakennusvaiheessa "esteellistä" enempää, kyse on hyvästä 
suunnittelusta ja suunnitelmien toteuttamista. Ympäristö tai yksittäinen rakennus on 
esteetön silloin, kun se on käyttäjille toimiva, turvallinen ja miellyttävä, ja kun 
rakennuksen kaikkiin tiloihin ja kerrostasoihin on helppo päästä. Esteettömässä 
ympäristössä tilat ja niissä olevat toiminnot ovat mahdollisimman helppokäyttöisiä ja 
loogisia.

Vanhus- ja vammaisneuvoston aloitteesta on saatu paljon parannuksia mm.kirjaston 
alueen paikoitusjärjestelyt ovat parantuneet, kunnatalon pääovet ovat sähköistetty ja 
kirkon remontin yhteydessä neuvoston näkulmiin kiinnitettiin huomioita. Edelleen 
aloitteista on käsittelemättä aloite Kangasniemi salin istuimien muuttamisesta 
ossittain invapaikoiksi. Kunnan liikelaitoksia Vanhus- ja vammaiseuvosto lähestyi 
elinkeinotoimen avulla päättäessään kokouksessaan 2018 § 12 lähettää liitteenä 
olevan kirjeen kunnan yrityksille ja yhteisöille. Kirje lähetettiin paikkakunnan 77 
yhteisöön. Sähköiset ovet ovat tuoneet helpotusta liikkumiseen monessa yrityksessä. 
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Edelleen kävelykepeille ja kyynärsauvoille toivottaisiin paremmin kiinnikkeitä kassan 
yhteyteen. 

Uutena asiana on tullut istuimien lisääminen kaupan käytäville siten, että 
liikuntavaikeuksinen pystyy levähtämään kauppakierroksen aikana. Monelle 
ikäihmiselle kaupassa käynti on raskas kokemus fyysisesti, mutta taas ehkä päivän 
ainoa sosiaalinen tapahtuma. Tarkoitus ei ole, että kauppaan pysähdyttäisiin ja 
istuttaisiin määräämättömäksi ajaksi, vaan että kaupassa asiointia voisi jaksottaa ja 
välillä voisi istahtää hetkeksi levähtämään.   

Ehdotus
Esittelijä: Harri Aalto

Vanhus- ja vammaisneuvosto keskustelee esteettömyydestä ja laatii tarvittaessa 
kokouksessa päätösehdotuksen. 

Päätös
Ennen päätöksentekoa vanhus- ja vammaisneuvosto keskusteli asioista ja toteaa 
päätöksessään seuraavia esteettömyyteen vaikuttavia asioita:

Tiedottamisen selkeys. Tiedotteiden asettaminen myös pyörätuolilla 
liikkuvien  korkeudelle. Esim. Essoten sisäänkäynti, myös kunnantalolla yms., 
etenkin, kun ilmoituksia on paljon tulee keskeiset ilmoitukset kiinnittää siten, 
että myös istumassa oleva voi lukea tiedotteet esteettömästi. 
Kangasniemi saliin yläpenkkiriville pitäsi tehdä invapaikat ja istumaan 
asettautumiseen tuki tai kaide rivin päätyyn.Jos saliin tullaan keittiön kautta, 
vaatii salin raskasovi avustamista ja erillisen kynnykseasettamista invamopolle 
tai pyörätuolillen. Rappuihin (askelmanreunateippaus) uudet huomioteipit, ja 
mielellään kaide tai tuki penkkirivin päähän..
Simo Hokkanen toi malliksi kiviä Propulantieltä. Kivet ovat kunnan ajamasta 
uudesta päällysteestä ja siinä on suuria ja teräviä kiviä. Tämänkokoisen 
kivimurskan päällä ei pysty työntämään pyörätuolia, työntämään rollaattoria, 
ajamaan polkupyörällä tai muutoin kulkemaan. Neuvosto toivoo, että kunta 
huomioisi myös liikuntaesten liikkuminen kunnan ylläpitämillä katualueilla ja 
suhteuttaisi käyttämänsä sepelin koon käyttäjien tarpeeseen.
Kauppoihin ja liikelaitoksiin toivotaan jakkaraa tai muuta istuinta, jossa voi 
kauppareissuilla huokaista. Lisäksi toivotaan asiointiin tarkoitettuja pyörätuoleja 
ja rollaattoreja, joita asiakkaat voivat lainata asiointinsa ajaksi.

Tämän pykälän ote viedään Kangasniemen Kunnallislehteen ja pyydetään 
päätoimittaja Kalevi Tiitistä uutisoimaan vanhus- ja vammaisneuvoston käsittelemistä 
esteellisyys asioista.

Kangasniemen vanhus- ja vammaisneuvosto, 16.02.2023, § 4

Valmistelija / lisätiedot:
Sari Kuusjärvi
sari.kuusjarvi@kangasniemi.fi

Vanhus- ja vammaisneuvosto on käsitellyt kokouksessaan 25.8.2022 § 20 
esteettömyyteen liittyviä asioita.
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Kuntalaiset ovat olleet neuvoston jäseniin yhteydessä ja esittäneet huolensa Koittilan 
koulun peruskorjauksen yhteydessä esteettömyysasioiden huomioimisesta. 
Keskusteluissa esille on noussut invaluiskan tarpeellisuus sisäänkulun yhteyteen, 
ovien leveydessä pyörätuoli- tai rollaattorilla kulun huomioiminen, rakennuksen 
korkeuseron ja jyrkkien rappusten esteellisyys hankaloittaa pyörätuolia käyttäven 
vammaisten pääsyn rakennukseen muutoin kuin kantamalla, ikääntyvien ja muiden 
liikuntarajoitteisten on vaikea kulkea jyrkkiä rappuja. Myös WC tiloihin olisi tarvetta 
saada inva WC ja leveämmät ovet. Rakennus on julkinen tila jota koskee asetus 
rakennuksen esteettömyydestä v. 2017.   

Koittilan koulun korjaussuunnitelmat ovat jo pitkällä. Vanhus- ja vammaisneuvosto on 
kutsunut kunnaninsinööri Kalle Mannisen kertomaan Koittilan koulun 
peruskorjauksesta ja esteettömyyden huomioimisesta korjaussuunnittelussa ja 
toteuttamisessa. 

Ehdotus
Esittelijä: Harri Aalto

Neuvosto kuulee kunnaninsinööri Kalle Mannista. Päätösehdotus laaditaan 
kokouksessa. 

Päätös
Kuultiin kunnaninsinööri Kalle Mannisen kattava selvitys Koittilan koulun 
lattiaremontin toteutumisesta ja esteellisyyden huomioimisesta saneeraaksen aikana.

Koulun käyttötarkoitus on tarpeellinen varhaiskasvatuksen väelle, koululaisille ja kylän 
ikäihmisille. Vanhus- ja vammaisneuvosto esittää kunnanhallitukselle, että 
saneerausta laajennetaan koskemaan Koittilan koulun sisäänkäynti. Olisi 
tarkoituksenmukaista lisätä esteettömyyttä siten, että Koittilan koulun siäänkäynnistä 
olisi turvallista kulkea ja että pyörätuolilla olisi mahdollista päästä sisälle. Jyrkkiä 
portaita pitkin kannetaan päivittäin päiväkotilapsia, siivous- ja ruokatarvikkeita. 
Rakennuksen sisäänkäynnin tulisi olla esteetön. Koulu on laajassa käytössä. Ikääntyvät 
ilmoittavat etteivät osallistu koululla järjesttettyhin tapahtumiin. 

Lisäksi keskusteltiin Kangasniemi salin esteettömyydestä:

raput: tarvitaan heijastin pintaa rapun reunaan.
tarvitaan / lisätään invapaikat ylätasanteelle ja
tuet penkkien päähän.

Neuvosto haluaa esittää Kangasniemen kauppaliikkeille, mm. Tokmanni, S-market ja K-
market, että kaupankäyntiin mahdollistettaisiin pienet lepohetket ja liikkeisiin 
lisättäisiin jakkaroita, jolloin asiakas voisi istahtaa. 
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§ 5
Monipalveluliikenne Onnikka kilpailutus 2023 - liikenteen järjestäminen ja aikataulut

KNGDno-2023-48

Valmistelija / lisätiedot:
Sari Kuusjärvi
sari.kuusjarvi@kangasniemi.fi

Vanhus- ja vammaisneuvosto on kokouksessaan 7.4. 2022 § 6 käsitellyt 
Monipalveluliikenne Onnikan kilpailutusta ja palvelun jatkamista optio-oikeudella. Nyt 
Onnikan kilpailutus on kunnanhallinnossa suunnittelu- ja valmisteluvaiheessa. 
Vanhus- ja vammaisneuvosto on kokouksessaan toivonut voivansa vaikuttaa 
liikennöinnin järjestämiseen ja siihen liittyvään kilpailutukseen. 7.4.2022 
kokouksessaan neuvosto käsitteli asiaa seuraavasti:  

"Neuvosto toi kokouksessa esille:

Onnikasta ei löydy tietoa tarpeeksi. Netin kautta annettu tieto ei tavoita 
kuntalaisia. Kyläseurat, kotipalvelu voisivat jakaa tietoa.todettiin, että 
aikatauluista tulisi laatia laminoituja ilmoituksia kunnan eri alueiden 
ilmoitustauluille.
Onnikan liikennöintiaikatalut tulisivat olla sen verran väljijä, että jää asiointiaikaa. 
Esim. Apteekin kanssa  voisi sopia erikseen, että jos asiakas tulee asiointikyydillä, 
olisi asiakkaalla etuoikeus palveluun.  Asiakkaita voisi infota myös 
etukäteistilausten tekemisestä.
Onnikan käyttäjämääriä ei ollut kokouksessa esillä, mutta ne ovat 
saatavilla markkinointisihteerillä.  

Neuvosto vie kunnanhallitukselle tiedoksi toivomuksen, että haluaa tulla kuulluksi 
Onnikan jätkojärjestelyistä ennen kuin uusi kilpailutus käynnistyy. "

 

Ehdotus

Vanhus- ja vammaisneuvosto käsittelee Onnikkapalveluun liittyviä asioita ja esittää 
palvelun kilpailuttamiseen liittyen omia näkökulmiaan. Päätösehdotus laaditaan 
keskustelun pohjalta. 

Päätös
Kuultiin kunnan hanke- ja talouspäällikkö Marja-Terttu Koivulan selvitys 
Onnikapalvelun tämän hetkisestä kilpailutuksen tilanteesta.

Neuvosto toivoo, että kilpailutuksessa huomioitaisiin kokouksessa esilletulleet 
optiomahdollisuudet Onnikan monikäyttöisyyden lisäämisestä. Lisäksi toivotaan, että 
kirkonkylän alueen kuljetukset tulisivat suunnitella kilpailutuksessa erillisenä 
kokonaisuutena.

Neuvosto toivoo, että saisi vaikuttaa asiaan ja antaa lausuntonsa siinä vaiheessa kun 
kunnassa on kilpailutuksen ehdot tiedossa ja ennen kuin kilpailutus toteutetaan.
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§ 6
Muut asiat

Valmistelija / lisätiedot:
Sari Kuusjärvi
sari.kuusjarvi@kangasniemi.fi

Kansallisen Ikäohjelman juhlaseminaariin 9.3.2023 klo 9.00-17.30

Ikäohjelman tähänastista kehittämistyötä juhlistetaan. Keskustellaan yhteisestä 
ikäystävällisestä tulevaisuudesta. Miten hyödynnämme ikääntymisen mahdollisuudet 
ja varaudumme haasteisiin, miltä tulevaisuus näyttää?

Tilaisuus järjestetään hybridinä, voit siis osallistua paikan päällä (Clarion Hotel 
Helsinki, Tyynenmerenkatu 2, 00220 Helsinki) tai seurata etänä.

 

Päätös
Seudullisen neuvoston kokouksesta terveiset:

Henkilökuntaa haetaan koko ajan, henkilöstöpula.
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Muutoksenhakukielto
§1, §2, §3, §4, §5, §6

Muutoksenhakukielto
Oikaisuvaatimusta tai kunnallisvalitusta ei saa tehdä päätöksestä, joka koskee:

- vain valmistelua tai täytäntöönpanoa (KuntaL 136 §)
- virka- tai työehtosopimuksen tulkintaa tai soveltamista ja viranhaltija on jäsenenä 
viranhaltijayhdistyksessä, jolla on oikeus panna asia vireille työtuomioistuimessa (KVhl 
50 § 2 mom.)
- etuosto-oikeuden käyttämättä jättämistä (EtuostoL 22 §)

Oikaisuvaatimusta tai kunnallisvalitusta ei voi tehdä kunnan vaikuttavan toimielimen 
päätöksistä (KuntaL § 26, KuntaL § 27 ja § 28).
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